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Zprávy z radnice

Hezký den, vážení čtenáři zpravodaje. Dnešní úvodník píšu s určitou ne-
jistotou, jak bude vlastně náš dvouměsíčník vypadat. Na jakém papíře se 
tato slova objeví? Na každý pád, protože je čtete, objevila se, a zpravodaj 
vyšel. 

Optimistické, ne? Myslím, že něco optimistického potřebujeme. Mizerná 
nálada málokdy pomáhá. 

Máme tolik důvodů k optimismu, nebo alespoň k dobré náladě. Přes 
všechny negativní zprávy se nám vlastně daří. 

Měli jsme vítání občánků (pár fotografií najdete i dnešním vydání). Asi 
poprvé za dobu, co mám možnost nové človíčky v našem městě vítat, bu-
deme dělat vítání občánků dvakrát za rok. V dubnu jsme přivítali deset, 
a o dalších deseti už dnes víme. To je moc hezký důvod k dobré náladě. 

Není jediný. Ve škole proběhla moc povedená akce u příležitosti Veliko-
noc; na Sokolovně se nám daří startovat kulturu ve formátech, za kterými 
jste dříve museli jezdit jinam (a stále myslím, že jsme na vzestupu); rozjíž-
díme další stavby, a ty, které dnes již realizujeme, běží bez problémů; při-
pravujeme rozvojové projekty na další roky – jak jsem sliboval, nebudeme 
mít tolik peněz na stavby, ale můžeme kvalitně plánovat. A to není všechno 
– jak se ostatně dozvíte na dalších stránkách. 

Možná je to jen můj aktuální pohled na svět. Možná. Ale já si myslím, 
že i pohled na svět je volbou – mohu si vybrat, jestli se budu mračit, nebo 
usmívat. 

Tak vám přeji, abyste se usmívali. Je celkem velká šance, že tento výtisk 
držíte v ruce a svítí na vás slunce. Paprsky se se opírají do krajiny, zalité 
a zavlažené deštěm (a sněhem) z doby, kdy jsem tento úvodník psal. Užijte 
si to. Nebo si užijte déšť – i ten potřebujeme. 

Hezký den u čtení, práce i lenošení!
    Jan Brožek, starosta města
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Příprava nových vizí pro naše město
Vize a myšlenky pohání každou obec. Tedy, měly by. Někdy myšlenky 

a vize chybí – a to je horší, než když chybí peníze. 
Abych byl úplně přesný, každou obec pohání lidé. Ti, kteří tam žijí, 

pracují, posílají své děti do školy, chodí nakupovat, na pivo a na kofolu, 
na procházku. Dělají všechny ty věci, které nazýváme životem. Ovšem 
mít plán je dobrým životním vodítkem. 

Jaké plány teď připravujeme pro naše město a jeho místní části? Není 
toho málo. 

1)  Úprava veřejného prostranství v Dobešově
Některá místa v Dobešově mám hodně rád a navštěvuji je dost často. 

Dobešovský rybník, pole a lesy kolem vesnice. I kostel se nám podařilo 
opravit tak, že je radost se na něj dívat. 

Ovšem náves v Dobešově dnes hezká není. A to bychom chtěli změnit. 
Koncept plánu už máme rozpracovaný, ale v detailu ho uvidíte na jed-

né moc hezké akci v Dobešově. V sobotu 3.6. budeme odpoledne u koste-
la zase slavit výročí zasazení lípy a při té příležitosti bychom rádi ukázali 
možnosti a plány pro obnovu centra Dobešova. Chceme z návsi mít hezké 
místo, na které bude radost se podívat. Provoz na návsi bude jiný, protože 
počítáme s tím, že palírna z KD odejde, a s věcmi, které jsme zatím na-
plánovali se zastupiteli na místě a které následně architekt zpracuje, jsem 
spokojen. Snad budete i Vy.

2)  Černovické kino
I tady je na čase stanovit si plán a na něj chystat peníze. Kino (nebo mů-

žeme i říkat bývalá radnice) je dominantou náměstí, ať chceme, nebo ne-
chceme. Spolu s věží, samozřejmě. Ovšem na rozdíl od věže, která má asi 
pevně danou funkci, u kina si lámeme hlavu nad účelem. 

Věž? S trochou zlehčení můžeme konstatovat, že hlavní funkcí naší 
věže je stát na náměstí – víc účelů nemá a asi mít nebude. Samozřejmě má 
také ukazovat čas. Už jsme objednali nový hodinový stroj řízený rádiem, 
takže ještě letos budeme mít věžní hodiny zcela přesné. 

Ale zpět ke kinu. Zastupitelstvo už diskutovalo o tom, co by mohlo 
v kině být, a základní zadání máme. Nyní na návrhu pracuje architekt 
a do léta bychom rádi vedli diskusi o tom, jestli ta cesta je tou správnou. 
Těšte se na pěkné obrázky a nápady, jak v kině zase něco zažít. 
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3) Prostor kolem základní školy
Čím častěji navštěvuji jiné budovy škol, tím častěji musím smeknout před 

odvahou a umem stavitelů naší školy. Škola bude v září slavit 70 let od ote-
vření (určitě si dejte poznámku do kalendáře na 23.9., chystá se na vás osla-
va) a stále může architektonicky směle konkurovat mladším i dražším. 

Ovšem chceme se více věnovat prostoru kolem ní. Máme nyní zajiště-
no několik stovek tisíc korun z dotace na přírodní zahradu, z těchto peněz 
chceme řešit úpravy zeleně, ovšem úkolů je mnohem více. Chybí nám dů-
stojné místo na odpady (a věřím, že to jde) i lepší prostor pro ukládání kol 
dětí. Přece jenom byl bych daleko raději, kdyby děti chodily pěšky, nebo 
jezdily na kole (koloběžce). Když trochu změním žánr (a přestaneme se 
bavit o stavbách) – milí rodiče a prarodiče, je opravdu nutné vozit děti 
i v rámci našeho města až před školu? Myslím, že ne. Právě lepší řešení 
dopravy bude předmětem i našich návrhů.  To, jak se nám tam dnes setká-
vají auta s dětmi, žádnou chloubou není. 

4) Ozdravovna – příprava projektu parcel pro rodinné domy
Tady již probíhá příprava projektu, zatím ho ladí projektant, pak půjde 

do zastupitelstva. Protože ten areál Ozdravovny je opravdu hezký, jdeme 
trochu proti tomu vytěžit maximum metrů pro pozemky. Spíše by se mi 
líbilo nabídnout kvalitnější prostor se zachováním prvků, které tam dnes 
dělají nějakou hodnotu – stromy, voda a podobně. 

5) Bytový dům v bývalé MŠ
Tento projekt je vizí, která už je naplnění velmi blízko. Projekt je ho-

tov a nyní je požádáno o dotaci. Když dotaci dostaneme, budeme stát před 
zajímavou volbou – stavět byty s dotací, nebo parcely pro rodinné domy 
bez dotace? Sám ještě nevím, která varianta je pro mě samotného tou nej-
vhodnější. Ale pro rozvoj města potřebujeme zřejmě obě. Blíže je nyní ta 
bývalá školka – na projekt máme dokonce už i stavební povolení, zatímco 
Ozdravovna se zatím jen kreslí. 

6) Koncepce energetiky – v souvislosti s komunitní energetikou
Energetickou koncepci máme hotovou, nyní děláme kroky pro konkrét-

ní realizace. Máme 3 priority – vše jsou fotovoltaiky. První je na ČOV, 
kde nám pomůže s provozem (ČOV má velkou spotřebu energie, proto-
že nádrže je nutné provzdušňovat, aby proces čištění probíhal efektivně). 
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Další je na budově úřadu – tady máme v plánu nejen napájet úřad (ten má 
sám o sobě spotřebu elektrické energie poměrně malou), ale také z bate-
rií napájet veřejné osvětlení. To je mimochodem dnes už téměř kompletně 
vyměněné za LED svítidla, která mají spotřebu méně než poloviční proti 
dřívějšímu stavu. A posledním místem, kam bychom rádi dali několik pa-
nelů FVE je Sokolovna – i tady se dost energie spotřebuje, a baterie nám 
můžou snížit provozní náklady, zejména v létě. 

Velkou neznámou je zatím komunitní energetika. Stále není hotov pří-
slušný zákon. Co by měl přinést? Přinést by měl snadnou možnost sdílení 
energie, kterou jeden vyrobí, a druhý potřebuje. Dnes, když vyrobíte, a ne-
dokážete si energii spotřebovat sami, zbývá vám jediné – prodat ji do sítě. 
V situaci, kdy není poptávka, tak se ta energie prostě ztratí – vybije se bez 
užitku, protože do sítě ji předat nemůžete. Ale v podmínkách komunitní 
energetiky, když budeme na jednom místě hodně vyrábět, můžeme ji pře-
dat jinému, který ji potřebuje. Město tak může energií zásobovat domác-
nosti nebo družstvo. 

Není to samozřejmě tak jednoduché, aby se to vešlo do jednoho odstav-
ce. A zatím skutečně nemáme přesné noty, podle kterých budeme hrát. 
Ovšem přínosem to může být úplně pro všechny. 

7) Úpravy směřující k zajištění lepší stability vodních zdrojů
Aktuálně probíhá stavba dlouho připravovaného propojení Stříteže 

a Černovic s novým zdrojem pod Svidníkem. Ale propojení je jen jedno 
z opatření, která nás čekají. Čím dál intenzivněji se hlásí výkyvy poča-
sí (nebo spíše podnebí). Ty nás donutí například rozšiřovat místa kolem 
vodních zdrojů, kde je žádoucí mít vyšší hladinu spodní vody. Stejně tak 
je nevyhnutelné zpomalit vodu, která z naší krajiny odtéká. V spolupráci 
s Ústavem globální změny Akademie věd již nějakou dobu sledujeme úze-
mí Černovic a postupně chceme připravit opatření, která budou pomáhat 
naši krajinu adaptovat na změněné podmínky. Věc je hodně složitá, ale 
čím dál častěji se nám bude připomínat. Mizející lesy v našem okolí jsou 
jedním z dílků této mozaiky, dnes jedním z nejviditelnějších. 

Asi bych mohl psát ještě o dalších plánech, ale to už bych se dostal 
na takovou délku článku, že ho nepřečte vůbec nikdo. Proto snad stačí ten-
to nástin, a budu rád, když se i o ty věci plánovací budete zajímat i Vy – ti, 
pro které to děláme. 

J. Brožek
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Oprava Dobešovské ulice je na spadnutí

Za nedlouho začne oprava Dobešovské ulice, která nám bohužel přine-
se opět nějaká dopravní omezení. Město Černovice už v soutěži vybralo 
dodavatelskou fi rmu (a máme štěstí, nejlepší nabídku dala místní fi rma 
Alma Aqua, v partnerství s Autodopravou Pravda). Předmětem stavby 
jsou lokální opravy kanalizace a kompletní výměna vodovodu. Nyní če-
káme až vyřeší své dodavatele také EG.d (v ulici se bude měnit plyn), 
a pak práce začnou. 

Kdy to bude? Zatím nevíme přesné datum, ale předpokladem je červen 
letošního roku. Ulice bude zavřená nebo částečně zavřená několik měsí-
ců. Omlouváme se, ale bohužel to nelze udělat jinak. 

Objízdná trasa bude, podobně jako když jsme opravovali náměstí, ko-
lem školy jednosměrně – od Pelhřimova na Kamenici budeme jezdit Li-
povou ulicí, v opačném směru ulicí Pod Školou. Prosím o ukázněnost při 
jízdě i parkování. 

Na závěr všech prací pak KSUSV položí nový asfalt a předpokládáme, 
že na konci léta budeme po silnici už zase jezdit. 

J. Brožek
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VÝZVA
k podávání žádostí o přidělení bytu.

Město Černovice vyzývá všechny zájemce o přidělení bytu. 
V současnosti jsou v majetku města převážně byty do 50 m2, 
v nedaleké budoucnosti budou k dispozici i by měly být i byty 

výrazně větší (70 m2 a více).
Své žádosti směřujte na podatelnu města Černovice  

(posta@mestocernovice.cz, 565 492 102, datová schránka 
yb5be4u, Mariánské náměstí 718). Uveďte své jméno, 

současnou adresu, kontaktní telefon a email,  
a požadavek na velikost bytu.

Při posuzování žádostí se bere v potaz současné bydliště 
uchazeče i datum podání žádosti o byt. O přidělení bytu rozhoduje 

zastupitelstvo města. 
Část bytů bude v režimu sociálního bydlení, které má specifické 

podmínky. Žadatel například nesmí vlastnit jiný byt a posuzuje se 
i výše příjmů.

Bydlení v městském bytě vyžaduje dodržování pravidel, ale 
zároveň férové nájemné a stabilitu.

Chcete brzy bydlet v novém (a třeba větším)? 
Aktualizace požadavků na přidělení bytu.

Chtěl bych se na Vás obrátit s prosbou – město má nějaké kapacity by-
tových jednotek, nyní většinou menších. Zároveň se chystáme na stavbu 
dalších bytů – v bývalé školce máme stavební povolení a čekáme na dota-
ci. Je reálná šance, že v letošním roce zahájíme soutěž na dodavatele stav-
by. Stavba jako taková potrvá přibližně rok. 

Poté bude v bývalé MŠ 6 bytů pro větší rodinu, a 9 bytových jednotek 
pro jednoho či dva obyvatele. 

Máme dnes nějaký seznam zájemců, které budeme postupně obvolávat, 
a zjišťovat, jestli jejich zájem stále trvá. U mnohých už tomu tak nebude, 
některé žádosti jsou více než 2 roky staré a je jasné, že mnozí již svojí by-
tovou situaci vyřešili jinak. 

Pořadník žádostí o byt je dobré mít co nejvíce aktuální (už z toho důvo-
du, že přece jenom se nám občas ten byt i v dnešních kapacitách uvolní). 
Proto také zveřejňujeme tuto výzvu. 
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Aktualizovaný seznam žadatelů nám umožní operativně přidělit byt 
v okamžiku, kdy se některý uvolní. Výzva je kontinuální, tedy stále plat-
ná, a snažíme se seznam pravidelně aktualizovat. Budeme rádi za každé-
ho přihlášeného, umožní nám to lépe plánovat naše investice a poskytnout 
tak bydlení pro další rozvoj města. 

J. Brožek

INFORMACE ZE ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA 
MĚSTA ČERNOVICE

ve dnech 1. 3. a 5. 4. 2023

XXXX-případná anonymizace části zápisu z důvodů ochrany osobních 
údajů (GDPR).

Do úplného znění zápisu ze zasedání zastupitelstva mohou u Městského 
úřadu Černovice nahlédnout občan města Černovice starší 18 let s trva-
lým pobytem ve městě Černovice, fyzické osoby starší 18 let vlastnící ne-
movitost na území města Černovice, a cizí státní občané starší 18 let s tr-
valým pobytem ve městě Černovice, o nichž tak stanoví mezinárodní 
smlouva, kterou je Česká republika vázána a která byla vyhlášena.

Zastupitelstvo města Černovice ruší:
• stavební výbor

Zastupitelstvo města Černovice schvaluje:
• ZÁMĚR pronájmu garáže parc. č. st. 534 v k.ú. Černovice u Tábo-

ra v ulici Na Sadech za cenu 1000,-Kč/měsíčně. Konečný nájemce 
bude vybrán na příštím zasedání zastupitelstva

• prodej traktoru Zetor 6718 obálkovou metodou (prodej nejvyšší na-
bídce), s termínem podání nabídek do 1.4.2023 a minimální nabíd-
kovou cenou 160.000,-Kč

• uzavření smlouvy číslo JH-014330082090/003 s firmou EG.D a.s.
• uzavření smlouvy  číslo ZP-001060003220/001-TROU s firmou 

EG.D a.s.
• uzavření smlouvy číslo JH-014330075530/003-FIA s firmou EG.D a.s.
• ZÁMĚR pronájmu rekreačního objektu Klínot
• mimořádný příspěvek škole na pokrytí zvýšených nákladů na ener-

gie ve výši 300.000,- Kč

1) XXXX
2) XXXX
3) XXXX
4) XXXX
5) XXXX
6) XXXX
7) XXXX
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• ukončení nájemní smlouvy s XXXX na prostory v KD Dobešov 
k 30.6.2023. Zastupitelstvo města Černovice schvaluje ZÁMĚR 
pronájmu prostor v KD Dobešov panu XXXX za podmínek speci-
fikovaných přílohou 1

• pronájem garáže Na Sadech na dobu určitou do konce roku 2026 
za cenu 1000 Kč měsíčně zájemcům ve vylosovaném pořadí:
1) XXXX
2) XXXX
3) XXXX
4) XXXX
5) XXXX
6) XXXX
7) XXXX

• poskytnutí dotací z Dotačního programu pro podporu činnosti mlá-
deže ve městě Černovice na rok 2023 a uzavření veřejnoprávních 
smluv o poskytnutí dotace, žadatelům ve výši dle přílohy tohoto 
usnesení

• ZÁMĚR prodeje části pozemku číslo 4947/1 v k.ú. Černovice u Tá-
bora

• uzavření smlouvy číslo JH-014330081675/004  s firmou EG.D a.s
• pronájem rekreačního objektu Klínot paní Markétě Veletové za cenu 

4.000,-Kč/rok do konce roku 2024 a za podmínky uzavření smlou-
vy na likvidaci odpadů

Zastupitelstvo města Černovice souhlasí:
• aby Zprávu o uplatňování ÚP Černovice zpracoval a projednal MěÚ 

Pelhřimov odbor výstavby

Zastupitelstvo města Černovice bere na vědomí:
• rozpočtová opatření číslo 2, 3
• podněty kontrolního výboru
• rozpočtové opatření číslo 4

Zastupitelstvo města Černovice odmítá:
• koupi rybníka Loucký za podmínek nabídnutých panem XXXX 

a pověřuje starostu města seznámit pana XXXX s návrhem 
podmínek ze strany města
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Zastupitelstvo města Černovice pověřuje:
• starostu města seznámit pana XXXX s návrhem podmínek ze 

strany města
• starostu informovat pana XXXX o možných variantách obtoku 

Louckého rybníka.
• starostu přípravou materiálu k posouzení možnosti samoprovozo-

vání vodovodů a kanalizací do květnového zastupitelstva
• starostu oslovením Ing. Arch. Ptáčka a uskutečněním další plánova-

cí schůzky k veřejnému prostranství v Dobešově
• pana Průšu jednáním o možnosti koupě nebo směny pozemku 

s paní XXXX
• starostu podpisem smlouvy o dílo s firmou Alma Aqua s.r.o. (nabíd-

ková cena 3.990.127,25 bez DPH)

Zastupitelstvo města Černovice potvrzuje:
• že určeným zastupitelem pro záležitosti územního plánu je Mgr. Jan 

Brožek 

Zastupitelstvo města Černovice nepožaduje:
• provedení další změny ÚP, ani pořízení nového ÚP

Vítání občánků  
narozených v roce 2022 

proběhlo dne 15. 4. 2023 v obřadní síni Městského úřadu.  
Mezi obyvatele Černovic jsme přivítali 6 děvčátek a 6 chlapečků.

Pan starosta předal rodičům finanční dar  
a další pěkné dárky pro děti.

Další Vítání občánků se uskuteční 3. 6. 2023 od 10:00 opět 
v obřadní síni Městského úřadu a budou pozváni rodiče  

s dětmi narozenými od 1. 1. 2023 do 15. 4. 2023.

Jana Holkupová, matrikářka
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90 let  Černovické dechovky 
Tento článek si nedělá nárok na badatelské dílo o historii 
Černovické dechovky. Autor se držel informací z kroniky 

dechovky, ev. z článků p. Jiřího Turka a p. Fr. Vostarka st. 
i pamětníků černovické kapely (p. Jiří Filip z Kamenice 

n. Lipou a p. Václav Liška z Černovic).

Pohledy do historie Černovické dechovky
Na Černovicku, jako i jinde u nás, bylo kdysi muzikantů habaděj. Ti 

se různě podle svých možností formovali v různých malých kapelách. 
Na venkově jako i ve městech byl tehdy hlad po kulturním vyžití (zábavy 
a bály, ochotnická divadelní představení, různé lidové oslavy a zvyky bě-
hem roku atd.). A proto muzikanti vedle svého uměleckého vyžití - hráli 
i sobě pro radost, to své hraní měli i jako nezanedbatelný fi nanční příjem 
pro své rodiny. Tak tomu bylo i u nás na Černovicku.

Jedna z prvních fotografi í Černovické dechovky – 
v Dobešově ve dvoře kapelníka p. Krejčího, asi z r. 1943

1. řada – sedící zleva: F. Vyhnálek, F. Krejčí – zakl. kapelník, F. Filip
2. řada – stojící zleva: J. Krejčí, V. Krejčí – otec kap., V. Bašta, F. Vostarek, 

L. Medek, R. Šamal ml., M. Kříž, K. Kříž, L. Hála, J. Rychetský, O. Matiášek, 
F. Diviš, F. Kotek, F. Sviták, J. Filip st.

3. řada – stojící zleva: A. Šamal, K. Šebesta, L. Bašta, R. Šamal st. 
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V Dobešově soukromý zemědělec, muzikant a lidový učitel hudby, pan 
Ferdinand Krejčí, zv. Ferda (1910 – 1988) vytvořil pro větší společenské 
akce v černovickém okolí z muzikantů menších okolních kapel jednu vel-
kou, a tak údajně kolem r. 1933 vznikla Černovická dechovka. Pan Krej-
čí byl jejím dlouholetým kapelníkem (až do 70.let 20.stol.) a na trumpetu 
v ní hrál až do své smrti.

Po II. svět. válce se do Černovic přistěhoval pan Antonín Lippert (1919 
– 2014). Působil tady jako učitel ve zdejší základní škole. Byl všestran-
ným  muzikantem a vyučil mnoho mladých i starších muzikantů, ze kte-
rých vytvořil při čern. Osvětové besedě další dechovku, kde hrál pře-
-devším na křídlovku. Lippert mimo to sestavil i svou taneční, dokonce 
i dudáckou kapelu. Mimo jiné skládal a vydával, nejen pro naši dechovku 

Černovická dechovka při oslavách 100 let čern. požárního sboru 
u školky, rok 1976

1. řada – stojící v popředí zleva: F. Filip, K. Lenc, K. Kovanda, J. Rychetský, 
F. Sviták – kapelník, F. Krejčí

2. řada – stojící zleva: A. Lhotka, V. Bašta, R. Tesař, F. Polák, F. Diviš, 
A. Hlaváček

3. řada – vzadu stojící zleva: F. Kotek, J. Záhora st., O . Matiášek, F. Vyhná-
lek, j. Vít, V. Liška, M. Valek
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své nové skladby (pochod Naše kapela, polka Muziko, muziko, Černovic-
ká polka, polka Zpívej s námi nebo Pár úsměvů, Biglenská polka a další) 
a pro dechovky aranžoval  jiná i modernější hudební díla. V roce 1970 se 
přestěhoval do Kamenice n. Lipou, kde se věnoval dechovce kamenické, 
byl sbormistrem pěveckého sboru Lípa. S naší dechovkou spolupracoval 
až do své smrti.

Od roku 1970 do roku 1992 se ujal vedení Černovické dechovky (teh-
dy se nějakou dobu také jmenovala Staročeská dechovka, díky spolupráci 
s místní baráčnickou obcí) dlouholetý křídlovák, pan František Sviták 
(1919 – 1992), byl účetním ve výkupu (ZZN). Někdy v té době se obě de-
chovky (p. Krejčího a p. Lipperta) postupně sloučily.

Od roku 1992 do r. 2005 pevnou rukou řídil Černovickou dechovku 
baskřídlovák, pan Jiří Kukačka (1930 – 2009), věhlasný vedoucí černo-
vického železářství Jednoty. Za jeho organizačního i uměleckého vedení 
se pozvedla po všech stránkách úroveň naší kapely. Důkazem toho byla 
naše úspěšná účast na různých prestižních festivalech a jiných akcích.

Pak převzal Černovickou dechovku dlouholetý tubista, pan Josef Zá-
hora (1942 – 2017), zemědělec ze Křeče – osada Zoubek. Jeho záslu-
hou bylo mj. to, že nás 2 x dokopal až do nahrávacího studia, kde jsme 
v r. 2013 natočili naše první CD Naše kapela a na podzim téhož roku nás 
náš Pepa opět dokopal až do nahrávacího studia TV Šlágr, a tak vzniklo 
pod názvem Naše kapela naše první DVD. V roce 2017 díky němu a Petrovi 
Dětskému se podařilo nahrát i další naše CD Vůně domova. V tomto období 
byl uměleckým vedoucím pan Miroslav Valek (nar. 1949)

Po nečekaném úmrtí pana Záhory, v prosinci 2017, byl kapelníkem zvo-
len trumpetista, pan Jaroslav Řeháček (nar. 1959), bývalý učitel čern. ZŠ 
a člen černovického ZD, který Černovickou dechovku vede až dodnes. 
O uměleckou úroveň se stará pan Petr Dětský (nar. 1979).

Pod vedením výše uvedených kapelníků naše Černovická dechovka 
několikrát udělala tzv. díru do světa a reprezentovala tak náš kraj a naše 
město Černovice.

V kronice Černovické dechovky (začal ji sepisovat p. Kukačka) se mj. 
dočteme, že v letech 1952 a 53 mladá Lippertova dechovka se dostala 
do krajského kola soutěže dechovek v Jihlavě a postoupila až do Prahy. 
Tehdy v čern.sokolovně naši dechovku nahrával i jihlavský Čs.rozhlas. 

Pod vedením pp. Kukačky a Lipperta ve spolupráci s městem Černovice 
byla naše dechovka spolu s dalšími spolky v r. 1992 vyslána na úvodní 
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družební zájezd do švýcarského Biglenu. Bylo co obdivovat. V dalších 
letech se naše dechovka zúčastnila zájezdů ještě šestkrát (r. 1996, 2000, 
2002, 2005, 2008, 2018) a vždy se koncertovalo na různých místech spolu 
s místní kapelou. Na oplátku Švýcaři zase jezdili na zájezdy k nám. A sa-
mozřejmě i se svou kapelou.

V roce 1999 si nás fi lmaři ČsT vybrali a na dobešovské železn. zastávce 
se s naší dechovkou natáčel videoklip pro píseň Starý muž od Jaromíra 
Nohavici. Naši muzikanti si to prý užili, bylo jim zima.

Černovická dechovka se úspěšně porovnala s ostatními kapelami v le-
tech 1996 až 1999 na festivalech Vejvodova Zbraslav, nebo v r. 1996 
v Českých Budějovicích v doprovodném programu výstavy Země Živitel-
ka. V roce 1995 a 1998 se účastnila postupové soutěže Polka-Fest, kde se 
probojovala až do Hořovic a pak se s námi dvakrát nahrávalo v plzeňském 
Českém rozhlase. 

Černovická dechovka při festivalu Vejvodova Zbraslav, asi r. 1998
1. řada – stojící v popředí zleva: Hanička Svitáková, 

Josef Záhora st., Miroslav Dušek
2. řada – stojící zleva: Jarmila Cechnerová ml., Josef Rychetský, 

Václav Liška, Jarmila Cehnerová st., František Jareš 
3. řada – stojící zleva: Zdeněk Krám, Petr Zdeněk, František Polák, 

Oldřich Matiášek, Antonín Lippert, Pavel Záhora, Jiří Kukačka – kapelník
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Díky naší zpěvačce a uvaděčce pí Jarmile Cechnerové, místostarostce 
v městské části Praha 2, byla Černovická dechovka a dívčí folková čern.
skupina Pomněnky pozvána v r. 1999 na oslavy 150.výročí povýšení  Krá-
lovských Vinohrad na město. Koncertovali jsme tam např. vedle kapely 
Šlapeto. Na vinohradském náměstí u chrámu sv.Ludmily jsme také šest-
krát hráli v adventním čase naše vánoční koledy (r. 2005 až 2010).

Zúčastňovali jsme se i různých dalších festivalů v okolí. Byla to Kube-
šova Soběslav (r. 2004, 2006, 2014 a 2022), hasičský festival dech.hudeb 
v Pelhřimově (r. 2005, 2007 až 2009, 2012 až 2015, r. 2021 a 2022), fes-
tival Mladé dechovky ve Zruči nad Sázavou (od r. 2009  až do r. 2019 
a vloni), festival dech.hudeb v Bechyni (r. 2015, 2017, 2018 a 2021), festi-
val v Dolní Cerekvi (r. 2017), v Lomnici nad Lužnicí (r. 2018) a v Pla-
né nad Lužnicí (r. 2010 a 2020). Od r. 1999 se každoročně zúčastňujeme 
letních promenádních koncertů kapel našeho okresu v neděli dopoledne 
v Pelhřimově na Masarykově náměstí.

Muzikanti Černovické dechovky pořádali na sokolovně od r. 2007 až 
do r. 2015 Muzikantské plesy. Vždy hrála naše dechovka a nějaké kapely 
přizvané z okolí, často i naše Přespolanka Miloše Vyhnálka.

Od roku 2013 se dostává Černovická dechovka do podvědomí mnoha 
milovníků dechové hudby v Česku díky našim dvěma CD. Naše písničky 
dělají radost různým oslavencům v pořadu Písničky pro radost Českého 
rozhlasu České Budějovice (106,4 KHz), ev. Vysočina. Od roku 2013 nás 
milovníci dechovky mohou vídat a slyšet na TV Šlágr.

V roce 2018 město Černovice zorganizovalo zájezd na Slovensko 
do družební obce Bošáca a tam jsme při jejich víkendové multižánro-
vé tradiční slavnosti (podobné našemu Černovicko se baví) mj. i dvakrát 
koncertovali. Na oplátku Slováci z Bošáce přijeli v r. 2019 k nám a uspo-
řádali jsme v našem kině spolu čern.ženami ČSŽ tématický dvojkoncert, 
který měl u našeho publika velký úspěch. Na Slovensko naše dechovka 
jezdila i dříve (od r. 1977), ale to bylo do tehdejší družební obce Oravská 
Lesná v okrese Dolný Kubín. 

Vloni se naši muzikanti (Miloš Vyhnálek, Petr Dětský, Pavel Záhora, 
Jirka Filip a vypomohl Jiří Musil) podíleli na natáčení fi lmové minisérie 
Král Šumavy. Naši hoši tam hráli na vesnické tancovačce skladby Ku 
Praze uháněl vlak, Na Šumavě je dolina a polku Ty musíš má milá. 

Kapelu netvoří jen kapelníci, i když na její úroveň a činnost mají vel-
ký podíl. Kapelu tvoří hlavně muzikanti a zpěváci/čky. Muzikanti Čer-
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novické dechovky, až na výjimky, byli/jsou obyčejní  lidé, různých oby-
čejných povolání. Dosud jsme neměli ve svých řadách téměř nikoho, kdo 
by vystudoval konzervatoř a zabýval se hudbou profesionálně, jako různé 
jiné vyhlášené kapely. Někdo z nás získával základní hudební vzdělání 
v tehdejších LŠU či nyní v ZUŠ, mnozí dříve byli tzv. samouky. Několik 
našich muzikantů získalo hlubší hudební vzdělání ve vojenských hudbách. 
Někdo se muzice, nejen dechovce, ve svém životě věnoval více, jiný jen 
okrajově, podle toho, jak mu to dovoloval čas či práce/zaměstnání nebo 
dojíždění. Jak vám představit muzikanty, kteří se 90 let podíleli na úspě-
ších Černovické dechovky? K tomu by mohl posloužit náš dlouhý seznam 
muzikantů seřazený dle roku narození, ale ten vám nabídneme až za 10 let 
ve sborníku k 100.výročí Černovické dechovky, pokud bude naše kapela 
ještě hrát. Zatím se, prosím, spokojte jen s popisky u fotografi í. 

Černovická dechovka, jako celek, se vždy snažila na rozmanitých ak-
cích zahrát co nejlépe, aby byli posluchači/tanečníci a také pořadatelé 
spokojeni. Proto bylo a je třeba se pravidelně/nepravidelně scházet po ve-
čerech na tzv. zkoušky. V historii naší kapely se zkoušelo na různých 
místech s větší či menší podporou města. Asi od r. 1953 se vznikem Osvě-
tové besedy měli muzikanti zkušebnu u kostela. Po vyhoření čern. radnice 
(květen 1984) dočasně tyto prostory obsadil čern. MNV. Co si pamatuju, 
tak se pak provizorně zkoušelo i v hasičárně, po uvolnění policejní slu-
žebny pak byla muzikantská zkušebna opět téměř 30 let u kostela. Nyní 
je provizorní zkušebna ve staré školce, odkud se Černovická dechovka už 
pomalu stěhuje do své nové zkušebny na sokolovně.

 
Tímto vás, přátelé dechové hudby, 
zvou muzikanti Černovické dechovky na oslavu – posezení v pátek na-

večer 9. června 2023 na černovické náměstí/na sokolovnu (dle počasí). 
K poslechu i tanci vám budou hrát 
Černovická dechovka  a host  Zuškovanka z Kamenice nad Lipou.
Občerstvení zajištěno, vstupné dobrovolné.            

Sledujte plakátování a hlášení čern. měst. rozhlasu.

V příštím čísle Zpravodaje Černovicko bude článek o současnosti 
Černovické dechovky a postřehy/fota z oslavy 90 let naší kapely.  

Jar. Řeháček – kapelník ČD
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Velikonoční tvoření

Příchod jara jsme se rozhodli oslavit společně s dětmi, rodiči a přáteli 
naší školy a školky.

Na aprílovou sobotu jsme připravili pestré zábavné a tvořivé odpoledne. 
Nechyběla velikonoční výzdoba, tvořivé workshopy, fotokoutek, bohatý 
doprovodný program. Každý návštěvník si mohl něco vytvořit, nebo se 
jen tak potkat s přáteli školy. 

Velký úspěch měla školní kavárna. Kromě kávy a nápojů zde byla na-
bídka občerstvení v podobě domácích zákusků a specialit velikonoční ku-
chyně. 

Děkujeme sponzorům, dětem, rodičům a hostům, kteří se zapojili 
do programu. 

Vysoká účast a spokojení návštěvníci jsou pro nás motivací a poděko-
váním za náročnou přípravu celého dne. Z této krásné akce bychom rádi 
vytvořili tradici a již se těšíme na další společné setkání.

Mgr. Barbora Danielová

Zprávy ze ZŠ a MŠ Černovice



18

„Střídavka“ mezi předškoláky a 1. třídou ZŠ

Naši předškoláci se zúčastnili 1. března a 17. dubna výuky v 1. třídě 
na základní škole. Strávili zde jednu vyučovací hodinu. Každý předško-
lák seděl v lavici s jedním školákem a pracovali společně na zadané práci. 
Poprvé se výuky zúčastnili s paní učitelkou ze školky a podruhé už ná-
vštěvu zvládli sami. Zápis do ZŠ probíhal 21. 4. a tuto významnou udá-
lost jsme se jim snažili udělat méně stresující. A sice tím, že se předem 
seznámili s paní učitelkou, která u zápisu byla s nimi. Poznali tak i tří-
du, ve které zápis probíhal. „Střídavka“, jak jsme tyto pravidelné návště-
vy na základní škole nazvali, bude probíhat i v květnu a červnu. Chceme 
budoucím prvňáčkům usnadnit nástup do školy. Předškoláci jsou nadšení 
a moc se do školy těší. 

Také současní prvňáci nepřišli zkrátka. Pokud na některé nevyšel žád-
ný předškolák do lavice, mohli se vrátit do školky a zavzpomínat na sta-
ré časy. Pohráli si, zazpívali s paní učitelkou nebo něco vyrobili a zase se 
vrátili do svých lavic.

Jsme rádi za bližší spolupráci se základní školou a plánujeme další spo-
lečné aktivity. Děti se například zúčastní školního projektu s integrova-
nými záchrannými složkami (IZS) atp. 

Mgr. Andrea Pavlíková
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Pantomimec, mimáč, pantomim, mimoň

Mim u nás ve škole
20. dubna měli naši žáci všech tříd nevšední zážitek, protože k nám z Pra-

hy zavítal mim, herec a režisér Vojtěch Svoboda.  Ve dvou téměř hodinových 
vystoupeních předvedl několik vtipných etud (balónkové blues, vzpěrač, kos-
monaut a souboj Davida s Goliášem) a rovněž žáky ve zkratce seznámil s tím, 
co vůbec pantomima je, jak asi vznikla a jak se v průběhu času proměňuje. 

Pro většinu dětí byla předtím tato forma umění téměř neznámá, proto jsme 
velmi rádi, že měly možnost nejenom zhlédnout parádní ukázky a pobavit se, 
ale také se něco málo od našeho hosta naučit. A že jim to šlo! Až někde v Čer-
novicích tedy uvidíte nějaké dítě létat nebo se dostávat přes imaginární zeď, 
budete vědět, odkud vítr vane…

PhDr. Eva Lesnířová

Připojte se k oslavám
Základní škola Černovice letos oslaví již 70. výročí otevření. Zveme 

vás na Den otevřených dveří k této příležitosti, který se bude konat v so-
botu 23. září 2023. Rádi bychom připravili malou výstavu předmě-
tů spojených se školní docházkou. Máte doma starou učebnici, penál, 
aktovku, cokoliv jiného, co vám naši školu připomíná nebo fotografie 
naší školy? Znáte pamětníka, který by se chtěl podělit o své vzpomín-
ky? Dejte nám vědět, ať můžeme společně zavzpomínat na školní léta.

Posílejte na vanickova@zscernovice.cz nebo zajděte do městské 
knihovny v Černovicích. Děkujeme. 

Mgr. Andrea Vaníčková
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Zápis do 1. třídy

Měsíc duben je ve zna-
mení zápisů dětí do prv-
ních tříd. Nástup do první 
třídy je jednou z nejdůle-
žitějších událostí dětské-
ho věku a také první vel-
kou zkouškou dítěte. 

Na naší škole probě-
hl zápis v pátek 21. dub-
na 2023.  Dostavilo se 18 
dětí se svými rodiči. Vět-
šina budoucích prvňáč-
ků se už na školu velmi 
těší. Při zápisu děti zpí-
valy, recitovaly básničky, 
poznávaly geometrické 
tvary, barvy, předváděly, 
co všechno již umí.  Za-
vázat si tkaničku byl pro 
některé oříšek, ale urči-
tě do září všechno zvlád-

nou na jedničku. Závěrem vytvořily první společný obrázek. Jako vzpo-
mínku na tento den děti dostaly pamětní listy a i drobný dárek. Chtěli 
bychom dětem popřát ještě spoustu her a krásných chvil ve školce, slu-
nečné a pohodové prázdniny a 4. září 2023 se na ně těšíme u nás ve škole. 

Mgr. Petra Hrubá

Omluva : 
V minulém čísle Černovicka, bylo na pozvánce školy k Veliko-

nočnímu tvoření uvedeno v nadpise ve slově Černovice malé č. 
Chyba vznikla v tiskárně. Tímto se všem omlouváme.

Redakce zpravodaje.
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Ta naše písnička česká

Vážení čtenáři,
chci vás tímto seznámit se sborem Pro radost jako střípkem do mo-

zaiky spolkové činnosti v našem městě.
Po dlouhém váhání jsem se odvážil oslovit veřejnost sloganem: Rádi 

si zazpíváte pro radost? Přijďte! Předcházelo tomu několikaměsíční 
shromažďování a kopírování stovek textů písní různých žánrů. Prv-
ní naše setkání se uskutečnilo koncem října 2019 v místní knihovně. 
Přišlo 15 občanů (většinou ženy) a pravidelně jsme se tam scházeli 
do Covidu. Po přerušení jsme 1x zpívali v klubovně Domova seni-
orů a potom od dubna 2022 do února 2023 v cukrárně U Koblížků. 
Od 9.3.2023 jsme začali zpívat v místním Fanda klubu.  

Počet členů našeho sboru Pro radost se dlouhodobě drží mezi 15–20. 
Přijít může úplně každý bez rozdílu, s sebou lásku ke zpěvu a lidem, 
dobrou náladu a případně brýle. 

Velkým přínosem pro sbor je pravidelná účast pana Pavla Janečka, 
velkého znalce lidové písně. Ten pro naše i vaše potřeby zkompletoval 
do krásně vytvořeného Zpěvníku několik set písní (převážně lidových) 
a už připravil 2.díl podobného rozsahu. Oba díly jsou u pana Janečka 
k zakoupení - 1 ks za 100 Kč. Na rozšíření našeho repertoáru se inicia-
tivně podílí i paní Jitka Virlová, členka našeho sboru. 

Při každém našem setkání panuje dobrá nálada, legrace a radost ze 
společného zpívání. Během naší existence jsme se na našich zpíván-
kách setkali už s padesáti občany města. Pokud byste se s námi chtěli 
setkat osobně, přijďte mezi nás, rádi vás přivítáme! Scházíme se kaž-
dých 14 dnů ve čtvrtek od 18,00 do 20,00 hodin. Dne 6.4.2023 to bylo 
už po třicáté třetí. Není důležité jak zpíváte, ale že zpíváte rádi!

Závěrem bych chtěl vyslovit velké poděkování MěÚ Černovice 
a kulturní komisi při MěÚ za vstřícnost a všestrannou podporu naší 
činnosti - konkrétně finanční podporu při tvorbě Zpěvníku, kopírová-
ní textů atd.

Za sbor Pro radost V. Vondrák
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Sběr ošacení 
pro Diakonii Broumov

15. – 19. 5. 2023
denně od 16–18 hodin

v bývalé mateřské škole Černovice

• Ošacení včetně prádla (dámské, pánské, dětské, zimní i letní) 
• Lůžkoviny, prostěradla, ručníky, utěrky, záclony, závěsy 
• Látky, vlny, příze (i zbytky) 
• Péřové přikrývky (i samotné peří), polštáře, deky, spací pytle 
• Školní a sportovní potřeby, hračky 
• Nenošená, nepoškozená obuv 
• Jakýkoli potrhaný, ale čistý bavlněný textil (lůžkoviny, utěrky, ruč-

níky, košile ...)
• Kabelky, batohy, školní tašky 
• Kožené i koženkové oblečení, bundy, pravé i umělé kožichy 
• Nádobí skleněné, porcelánové, kovové, funkční domácí spotřebiče 
• Prací a čisticí prostředky, hygienické a toaletní potřeby 
• Knihy, noviny, časopisy, smíšený papír – noviny, časopisy, kartony 

i poškozené knihy 

Vše nejlépe v krabicích nebo pytlích.
Věci můžete v tomto termínu zanechat i „bezkontaktně“ v prostorách 

zadního vchodu do bývalé MŠ. 

Upozornění: Vámi přinesené věci v žádném případě netřídíme. Spolé-
háme na to, že nedáváte na charitu věci, které jsou nepoužitelné a patří 
do kontejnerů. Děkujeme. ČSŽ Černovice
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Z černovické hasičárny

Každý člen černovické výjezdové jednotky ví, že začátek roku zname-
ná kolečko povinných školení. Ne jinak tomu bylo i letos. První škole-
ní absolvovali naši řidiči, jednalo se o profesní způsobilost. Následova-
lo školení obsluhy motorové pily a cyklická školení strojníků a velitelů 
družstva. Na vlastní žádost odešel z jednotky Jiří Slunéčko, kterému 
děkujeme za dlouholetou odvedenou práci. Přišli mezi nás dva noví čle-
nové Pavel Štěfl a Pavel Motyčák. Jednotka tak získala další členy, kteří 
jsou schopni vyjíždět i v čase, kdy je většina členů v zaměstnaní mimo 
město. V letošním roce se podařilo projít základním kurzem pro ob-
sluhu motorové pily třem novým členům a dalších pět členů prošlo zá-
kladním kurzem pro strojníky (mimo jiných i oba naši noví Pavlové). 
Všichni členové se pak průběžně školí v rámci pravidelné odborné pří-
pravy. Přes zimu se podařilo uvézt do provozuschopného stavu CAS 
32 T148, kterou naše jednotka získala z Pacova. Během mnoha brigád-
nických hodin členové upravili nerezovou nádrž na vodu, zprovoznili 
nefunkční vodní dělo, kompletně rozebrali a přetěsnili zadní nápravy, 
předělali elektroinstalaci a opravili interiér kabiny posádky. Nyní bude 
následovat testování a zařazení do výjezdu. 

Ani sbor nezahálel, v lednu jsme „konečně“ mohli zase uspořádat Ha-
sičský ples a s Malou Muzikou. První náš ples v nově zrekonstruované 
Sokolovně se moc povedl, a i kapela odjížděla nadšená z nového záze-
mí Sokolovny. V únoru jsme se podíleli na organizování Masopustního 
průvodu a v dubnu provedli tradiční sběr železného šrotu. Nyní náš sbor 
čeká pomoc s pálením čarodějnic, Okrsková hasičská soutěž, pomoc 
s květnovým cyklistickým závodem, vodácký výlet na řeku Otavu a pří-
prava letního soustředění mladých hasičů. Ani náš hasičský potěr neza-
hálí. Mladí hasiči zahájili svou činnost s počtem 26 registrovaných dětí. 
Pod vedením vedoucích si připravovali masky na masopust a připravo-
vali se na březnové získávání odznaků odborností, v našem případě pre-
ventista junior a strojník junior. V polovině dubna v rámci akce „Čistá 
Vysočina“ uklidili odpadky u silnice ze Křeče do Černovic a z Cihelen 
do Černovic. Nyní se připravují na okrskovou hasičskou soutěž v Čer-
novicích a okresní kolo hry Plamen v Humpolci.
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Vyznamenání pro členy černovického okrsku

Zástupci sborů černovického okrsku odsouhlasili 
návrh starosty našeho sboru na pořízení vyznamená-
ní, kterým by se oceňovali zasloužilí členové. Medai-
lér Bohuslav Cerman vytvořil návrh podle dodaných 
podkladů a medaile začátkem dubna spatřilo svět-
lo světa. Při výběru motivu a jména bylo jasno hned 
od začátku. Po kom jiném takovou medaili pojmeno-
vat, než po Františku Vostarkovi z Dobešova (býv. 
okresní velitel PO v Pelhřimově, autor Kroniky čer-
novického okrsku, velký hasičský srdcař). Se sou-
hlasem rodiny je na medaili podobizna p. Vostarka 
a nese název „záslužná medaile Františka Vostarka“. 
Medaile jsou očíslované a jejich udělení musí od-
souhlasit výbor okrsku. Slavnostně bude představena  
5. května na hasičské soutěži černovického okrsku. Medaile zde bude 
předána i všem třem potomkům Františka Vostarka, kteří se soutěže 
zúčastní.

D. Štěpán

Asociace Svatého Floriána Česká republika

Vznešený název pro spolek se stejně vznešenými cíli. To je Asocia-
ce Svatého Floriána Česká republika (dále jen asociace), který oficiálně 
vznikl 10. prosince 2022 v Horní Rovni u Pardubic. Vznik této asociace je 
výsledkem několikaleté práce skupiny hasičských srdcařů vedených Bo-
huslavem Cermanem a Josefem Bisem. Ti na vzniku české pobočky spo-
lupracovali s polskou Asociací svatého Floriána Mazovsko. Prvním a zá-
roveň nejdůležitějším počinem bylo v květnu 2019 převezení ostatků sv. 
Floriána z polského Krakova do kostela sv. Kateřiny v Horní Rovni. Dal-
ším milníkem bylo v říjnu 2022 požehnání praporu asociace, tím započa-
la činnost samotného spolku. V kostele sv. Kateřiny se 15. dubna konala 
slavnostní Hasičská mše, během které 35 zakládajících členů složilo slib. 
Tito členové pak obdrželi členské průkazy a členské odznaky. Bylo pře-
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dáno i několik vyznamenání za dlouholetou odvedenou práci. Mezi oce-
něnými byla např. i příslušnice pražského oddělení Policie ČR nebo člen 
asociace, kterému zástupci předali vyznamenání přímo v nemocnici Jih-
lava. 

Ze stanov asociace vyplývá její zaměření na činnosti: ctít přirozenou 
potřebu neustálého etického vývoje, morálního chování, podpora chari-
ty a vlastenectví pod heslem „Bohu ke cti, bližnímu ku pomoci, vlasti 
k ochraně“; uctívání činu svatého Floriána patrona hasičů v České repub-
lice; formování postojů všech členů k vlastenectví a službě k Bohu; zacho-
vání ducha rytířství, vzájemného respektu a cti; podpora tradičních šlech-
tických rytířských řádů; provádět obecně prospěšné činnosti, spolupráce 
s charitativními organizacemi; pomoc v sociální oblasti a aktivní účast 
na veřejném životě; pořádat setkání a mezinárodní konference věnova-
né spolupráci hasičských sborů a předávání zkušeností na úseku požár-
ní ochrany, a podpory preventivně výchovné činnosti s mládeží; popula-
rizace dobrovolných i profesionálních hasičských sborů s cílem podpory 
obětavosti lidí k dárcovství krve, humanitární činnosti a v boji proto po-
žárům; vést mládež a zejména mladé hasiče k vlastenectví, křesťanství , 
uctívání a uchovávání památky sv. Floriana . 

Co má ale tato asociace společného s naším městem? Dva z jejích členů 
jsou zároveň členy našeho sboru, konkrétně David Štěpán a Matěj Holub. 
Společně s nimi je dalším členem asociace Miloslav Hovorka z Pacova 
a Josef Pošusta z Cetoraze. 

D. Štěpán
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František Alois Lhotka, rodák z Černovic

Kněz, básník a autor písňových textů se narodil 1. listopadu 1836 v Čer-
novicích. Gymnázium vystudoval v Jindřichově Hradci a bohosloví v Pra-
ze. Od roku 1865 působil jako kaplan v Arnoštovicích u Votic. V roce 1873 
se stal farářem v Červeném Újezdě na hřebenech Českého Meránu. Již 
jako student se pokoušel o básnickou tvorbu. Básně publikoval v časopi-
sech Blahověst a Dalibor. Některé byly dokonce i zhudebněny. 

Velmi populární byla Lhotkova píseň „Tam tichou nad Lužnicí“, ke kte-
ré složil hudbu František Kavan. V ní si vlastenec zaveršoval o staré slávě 
a chrabrosti předků, kteří se dovedli veselit při medovině. Byli zároveň 
zbožní, když si vyprošovali v hájích spásu své vlasti. Básní tu dále o kráse 
„niv a sadů, kde zníval reků zpěv.“ A tyto znaky svého kraje uvádí Lhot-
ka milostným motivem, v němž projevuje touhu, že by chtěl být v tomto 
milém kraji s andělem své lásky „tam tichou nad Lužnicí“.

Píseň se ve své době stala oblíbenou a dokonce zlidověla. Historik Anto-
nín Norbert Vlasák zpívával tuto píseň ve vlašimské společnosti se slovy 
„Tam tichou nad Blanicí“. Je to pozdní květ puchmajerovské nápodoby, 
v němž se milostný cit spojuje s horováním pro minulost a vlast. 

Písni „Tam tichou nad Lužnicí“ se dostalo obzvláštní cti, má svůj po-
mník. Sochař J. V. Dušek vytvořil památník jako vzpomínku na F. A. 
Lhotku a jeho slavnou píseň. Jsou na něm zachyceny její hlavní moti-
vy, milostný v plastice hlav milenců v popředí, historický v reliéfu zříce-
nin a významných míst v povodí Lužnice, a konečně přírodní ve stylizaci 
stromů a toku řeky. Pomník je umístěn v Táboře Na parkánech.

Zapomenutý František Alois Lhotka zemřel v roce 1884. Na hřbitově 
v Červeném Újezdě, v koutě u kostelní zdi, leží zapomenutý hrob zapo-
menutého kněze, vlastence a básníka. Nad hrobem stojí prostičký želez-
ný kříž s tímto nápisem: „P. Fr. Alois Lhotka, duchovní správce zdejší 
osady. Nar. 1. listopadu 1836, zemřel 28. prosince 1884.“ (stav z počátku  
20. století).

Původně byl na jeho hrobě kříž s textem, který sám složil:
„Kříž vztyčen Kristův na Golgotě,
by živ byl, kdo v Něj s vírou doufá.
Pán zemřel, hříšný lide, pro tebe,
Kdo věren Mu, ten nezoufá.“
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Když pak hrob postupem času upadl v zapomenutí a nebyl už ani 
označen, došlo k obnově v roce 1932 péčí ředitele táborského muzea,  
Dr. F. Kroupy. Jeho přičiněním vznikl i pomník v Táboře Na Parkánech.

Kruh se nám uzavřel, vše souvisí se vším a nic není od sebe příliš da-
leko.

No vida, jsme na konci příběhu. Šlechta odpočívá v honosných hrob-
kách, „obyčejný“ kněz a vlastenec má věky zavátý hrob u zdi sakristie, 
na hřbitůvku malé vísky kdesi v dáli od rodných Černovic. Spravedlnost 
lidská není ta věčná, a ani zdánlivě zapomenutí nejsou zapomenuti. Neza-
pomínejme proto na své předky…

Mirosalv Fiala
Literatura:
Fiala, M. – Český Merán ve staletích
Vlasák, A. N. – Okres sedlecký v Táborsku
Habart, Č. – Sedlčansko, Sedlecko a Voticko
Turek, J. – Černovice rok po roce 1178 – 2006
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Co je nového v Sokole?

V březnu jsme se společně potkali na Šibřinkách, kde se sešlo opravdu 
hojné množství masek. Letos se konal 99. ročník této akce, a tak se již teď 
těšíme na jubilejní 100. ročník, který nás za rok čeká. Poděkování patří 
zejména všem sponzorům, kteří nám poskytli dary do tomboly, dále ka-
pele a každému, kdo přiložil ruku k dílu. Na dětském karnevale, který po-
řádala PS Svidník odpoledne před Šibřinkami vystoupily i naše mažoret-
ky, kterým tímto začala éra soutěží a vystoupení.

Co vše mažoretky nyní čeká?

Děvčata momentálně pilně trénují na soutěž, která se bude konat v Tá-
boře 1.5.2023, doufáme v postup na finále MiaFestivalu, který se bude ko-
nat na začátku června v Národním domě v Praze. V červnu nás bude če-
kat i Chotěbořská hůlka, kde budou děvčata bojovat o medailové příčky. 
Během března a dubna měla děvčata možnost vystupovat před publikem 
na karnevale a schůzi žen. I když to byla pro některá děvčata první vy-
stoupení, vše proběhlo ve velmi krásném duchu. Na vystoupeních se před-
stavila naše Anička M. se svým sólem - “O strašlivém draku” a děvčata 
ve formaci věkové kategorie děti, se sestavou “Magic”.

Karolína Vlachová
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Turistické výšlapy

Počasí si nelze vybrat při našich dlouho plánovaných akcích. 11. 3. jsme 
autobusem dojeli do Obrataně v počtu 13 turistů. Plán byl vlakem do Po-
řína. Z důvodu silného větru a padlých stromů na kolejích vlak nejel. Do-
mluvili jsme se, že se posilníme v restauraci a po té směrem do Bezděčína 
zkoukli kvetoucí bledulky. Dál na Sudkův Důl, Nechybu, Svidník do Čer-
novic. Ušli jsme 14 km.

Plánovaný pochod 14. 4. jsme přeložili z důvodu deště na 22. 4.  Jarní 
sluníčko, na které jsme se tak dlouho těšili, nám zpříjemnilo cestu i pose-
zení na Kozím Hrádku. Pak jsme se vydali přes Sezimovo Ústí do Tábora 
a vlakem domů. Celkem jsme ušli 16 km.

Další naše nabídka na výšlap je na 20. 5. Půjdeme z Tučap na Bradlín, 
Košice do Plané nad Lužnicí. Od 15. 6 do 18. 6. máme zajištění pobyt 
v chatkách v Rejštejně. Těšíme se na toulky Šumavou.

Dana a Mirka
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A co se chystá?

Jelikož chceme zpřístupnit aktivity i těm nejmenším, oddíl kopané ote-
vírá fotbalovou školičku, na které si děti od 4 let budou moci naučit zákla-
dy fotbalu, užít si sportovní hry a pohybová cvičení. Rádi přivítáme holky 
i kluky, kteří si chtějí na hřišti užít spousty zábavy s kamarády.

Pomalu také začínáme chystat druhý ročník celorepublikové akce Noc 
Sokoloven. Noc Sokoloven se u nás v Černovicích bude konat 1. července 
2023 a společně tak na této akci zahájíme prázdniny. Pro děti bude při-
pravena řada soutěží, pro rodiče venkovní posezení, společně si upečeme 
buřty a zazpíváme si s kytarami u ohně. Jak napovídá název akce – v So-
kolovně bude unikátní možnost i přespat a vše ukončíme nedělní snídaní. 

Klára Lisayová
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Milí čtenáři, 
rádi bychom Vám představili naše činnosti, kterými se kamenická Cha-

rita zabývá. Charita v Kamenici a okolí působí již více jak 30 let. Zpočát-
ku se jednalo o dobrovolné pečovatelské služby, ale nyní poskytuje kom-
plexnější služby, především pro seniory a osoby v tíživé životní situaci. 

Terénní pečovatelská služba – v měsíci březnu jsme měli 89 evidova-
ných klientů, z nichž u 79 klientů byla služba využita. Jednalo se přede-
vším o donášky obědů, nákupů, úklidů, hygieny a doprovodů k lékařům 
a na nákupy. Do Černovic a okolí dojíždí naše pečovatelky několikrát 
denně a to včetně víkendů i svátků. Pokud máte ve svém okolí seniora, 
který by potřeboval využít naši službu, kontaktujte naši sociální pracov-
nici na tel. 733 755 837. 

Půjčovna kompenzačních pomůcek – v současné době máme 14 po-
lohovacích lůžek, 14 invalidních vozíků, 37 chodítek, 24 toaletních žid-
lí a mnoho jiného. V březnu využilo zapůjčení 71 osob. Pomůcku lze za-
půjčit kýmkoliv a na neomezenou dobu za poplatek dle platného ceníku. 
Kontakt 733 755 837

Dobromysl – obchůdek s velkým srdcem, který nabízí výrobky chrá-
něných a terapeutických dílen, věci a dary od dobrovolníků a dárců, meš-
ní víno, med, oplatky a mnoho jiného je pro Vás otevřen naproti hotelu 
Berger v Kamenici nad Lipou od pondělí do pátku 8,30 – 12,00 a 13,00 
– 16,30 hod. 

Sběrna prádla a oděvů – v obchůdku Dobromysl provozujeme také 
sběrnu a výdejnu prádla a šatstva pro prádelnu a čistírnu. 

Klub seniorů – v klubu nezahálíme. Březnový program byl již 
ve znamení Velikonoc. Vytvořili jsme vajíčka z vlny i perníku a s dětmi 
z kamenického Trojlístku jsme vyráběli veselé jarní slepičky. Ale pře-
devším jsme dokončili obraz pro Spinning Pelhřimov, který jsme mohli 
osobně předat jeho majitelkám. Pokud máte ve své rodině blízkého, komu 
chybí sociální kontakt, můžete mu nabídnout náš klub seniorů. Scházíme 
se každé pondělí od 14-16 hod na faře v Kamenici. Kontakt 730 526 883.
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Senior taxi – v březnu bylo taxíkem najeto 516 km a byl využit zejména 
na delší vzdálenosti. Službu je nutno objednávat předem, obzvláště pokud 
se jedná o delší vzdálenosti na tel. 731 402 838. V Černovicích a okolí je 
služba také často využívána. 

Sběrna použitého šatstva a ostatních věcí do domácnosti – darované 
věci, prosíme, předávat v takovém stavu, jako kdybyste je chtěli ještě rádi 
používat. Jejich využití má široké uplatnění. Snahou je využít darované 
věci na maximum. Darujeme potřebným, nabízíme je k prodeji v Dobro-
myslu, recyklujeme, spolupracujeme s Diakonií Broumov a jinými orga-
nizace na smysluplném využití. Věci čisté a zabalené je možno předávat 
v pracovní dny 7-15,30 hod na faře v Kamenici. 

Charitní záchranná síť - komunitní centrum pomoci – jedná se 
o vznik nové služby, která je prozatím v začátcích. V příštím vydání by-
chom Vás rádi informovali konkrétněji. Nicméně osoby a rodiny, které 
se ocitnou v tíživé životní situaci, nás již nyní mohou kontaktovat na tel. 
731 604 548 nebo e-mailu chzs@kamenice.charita.cz. Jedná se o osoby 
s bydlištěm Černovice, Kamenice nad Lipou, Počátky, Žirovnice a všech-
ny okolní obce. 

Mimo tyto činnosti organizujeme navíc mnoho jiných akcí. Nejznáměj-
ší a mezi veřejností známou je Tříkrálová sbírka a Sbírka potravin v jar-
ním a podzimním kole. Již tradičně pořádáme Pouťový jarmark a také se 
účastníme Hračkobraní a Vlásenického tvoření. Je pro nás velkou radostí, 
když můžeme naší prací rozdávat radost mezi širokou veřejnost a pomáhat 
všude tam, kde je to třeba. 
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Bojíte se o svého seniora?  
Zveme Vás na besedu o tísňové službě, která Vám představí možnos-

ti spojené s přivoláním pomoci v případě pádu, dezorientace a  zhoršení 
zdravotního stavu. Přednášku povedou pracovníci Život 99. 

Kdy? 15. května od 16 hod
Kde? Charita Kamenice nad Lipou

Na závěr bych ráda poděkovala městu Černovice za dlouhodobou pod-
poru, které se nám dostává. Velmi si této spolupráce vážíme. 

J. Koubová
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O Pohár starosty města Černovic.

Po čtyřech letech mě rodiče i samotní střelci přesvědčili, abychom opět 
uspořádali závody ve vzduchovce vleže doma v Černovicích. Před tím 
byl covid, a kůrovcová kalamita – nevím, co je horší, ale teď tomu už nic 
nebránilo. Přiznám se, moc se mi nechtělo, vím, co to obnáší a přijede 
k nám vůbec někdo z jiných klubů!!?? Moje obavy se nenaplnily. Rodiče 
se opravdu snažili pomoct, jak mohli. Dík. A když jsem se opatrně ptal 

Pavlína Nymburská stříbro na MČR, za ní Petr Nymburský
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na střelnicích, kdo by měl zájem k nám dorazit, byl jsem dost překvape-
ný. Skoro domácí H. Cerekev je jasná, ale pak Budějovice, Kolín a ještě 
Liberec!! A všichni přivezli ty nejlepší střelce, co mají. Když jsem doma 
vybaloval nakoupené poháry a medaile pro vítěze, tak mě napadla otázka 
– zůstane nám něco doma???

Ale jo. Opět máme výborné střelce, kteří se doma!! chtějí ukázat! No ale 
v kategorii mladších do 12-ti let nám slečna z Liberce ukázala, že to ne-
bude zadarmo. Ač se Anička Tatková snažila, co to šlo, stejně na ní zby-
lo „jen“ stříbro. Ještě chtěla pomoct Šárka Baštová, ale zůstala těsně pod 
medailí. Přijela k nám opravdu kvalita. A malí kluci se teprve rozkouká-
vají. Jo pozor!!! Musím napsat, že máme čtyři nováčky – a samý kluky!!! 

Tak v této kategorii nám teda zlato fouklo do Liberce. A co holky starší? 
Monika Šťastná se fakt trefila a střelila si osobní rekord. Po ní šla střílet 
Anežka Baštová. Na minulých závodech v Plzni sebrala dooost zkušenos-
tí, ale o tom trochu později. Jo ale pocit odpovědnosti ji trochu svazoval. 
Ono to fakt není jednoduché. To, že jsou holky dobrý, ví trenéři, ví to sou-
peři, pak to samozřejmě ví rodiče a další, kteří se přijdou podívat a pak to 

Vlevo Monika Šťastná, vpravo Anežka Baštová
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ví i samotní střelci. No, a to vám v hlavě pak při střelbě udělá pěkný gu-
láš.  Anežka ale střelila výborně. Pak se ještě snažil Matěj Brabec vmáčk-
nout k medaili, ale trošku chybělo. Vítězem starší kategorie se stal střelec 
opět z Liberce. 

Na vyhlášení výsledků a předání cen přišel starosta a myslím, že byl 
dost překvapený. Jednak účast střelců byla opravdu vysoká, obsazení kva-
litní, a diváků byla plná tělocvična. A hlavně – BYLI JSME VIDĚT !!! No 
dobře, velký pohár odjel do Liberce, ale dva menší zůstaly doma – Mon-
ča Šťastná byla druhá a Anežka Baštová třetí. K tomu ještě stříbro Anič-
ky. A ještě moc rád napíšu, že ceny dostali všichni účastníci, protože nám 
v tomto pomohli místní obchodníci a podnikatelé. VELKÉ PODĚKOVÁ-
NÍ SPONZORUM.         

Zajímavosti z Plzně a ze světa sportovní střelby.

Tak jen stručně. Začátkem dubna jsme byli na Mistrovství ČR ve vzdu-
chovce vleže. To se povedlo Anežce Baštové, která postoupila ze základ-
ního závodu mezi nejlepších osm, kde ve velké finálové hale bojovala 
o medaili. A velmi pěkným výkonem si vystřílela pohárek za páté mís-
to. Monča Šťastná zůstala bohužel kousek pod čarou té finálové osmičky.

V půlce března bylo pro změnu Mistrovství vzduchovky vstoje. Tam 
byla Šárka Jandová, Petr Zíka, Pája Nymburská, Kája Prokeš a Adélka 
Kafková.  Příjemným překvapením byl Kája, který si v klidu bez emocí 
dokráčel pro čtvrté místo, a to chvíli vypadalo, že půjde pro placku. To ale 
nebylo všechno. V poslední směně střílela Pavlína Nymburská. Od října si 
dala od střílení čtyři měsíce pauzu a tady všechny hodně překvapila. Sice 
začátek byl trošku neklidný, ale postupem času se jí začalo víc dařit. Když 
se blížila ke konci, sám jsem tomu nevěřil, že je na medailové pozici. Já 
měl nervy jako provazy. Po poslední ráně za mnou přišla a povídá „ neří-
kej mi, že jsem zase čtvrtá!!! Ne, ne, seš druhá, máš stříbro!!!!!  Čtvrtá 
jsi byla loni a to hned 3x“. No a Adélka brala pěkným výkonem 14. mís-
to. Je začátečnice ve střelbě vstoje a ke všemu měla ještě zdravotní potíže. 

A ještě pár informací ze světa. V prosinci se nominoval Petr Nymbur-
ský na finále Světového poháru do Káhiry a v disciplíně malorážka 3x20 
ran se stal absolutním vítězem. Získal tak prestižní cenu Nejlepší stře-
lec světa roku 2022. Cena za nejlepšího střelce České republiky mu byla 
udělena letos v dubnu v Praze. Občas se tady objeví, a dokonce si s námi 
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byl zatrénovat na soustředění v Černovicích v tělocvičně. Pro ty začínají-
cí střelce je to obrovská motivace, že to jde i z Rytova dojít takhle daleko. 
Ta cesta trvala 20 let. Když píšu tento článek, právě střílí Světový pohár 
v Jižní Americe v Peru. Sleduji každý zásah a docela mu to jde.

Přeji opět všem pevnou ruku a jasné oko. 
Nymburský

Vlevo Anička Tatková – stříbro 
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Setkání absolventů ZDŠ po 60 letech

V roce 1953 byla v Černovicích otevřena nová základní devítiletá ško-
la, tehdy nejmodernější v jižních Čechách /architekt ing.Vlad.Maršál/. 
Po roce provozu náš velmi silný ročník 1948 vstoupil do  základní školy 
s nebývalým počtem cca 90 žáků rozdělených do třech tříd. Tehdy na ško-
le působila řada zkušených pedagogů viz foto.

Horní řada z leva: Ladislav Puchner, Jaroslav Šot, Alois Stejskal, Fran-
tišek Vosika, Jaroslav Svobodný, Ludmila Dvořáková, Marie Stöckelová, 
Anna Strnadová, František Kušta.
Spodní řada z leva: Antonín Lipert, Jan Kremlička, Alois Bednář, Karel Vo-
ráček /ředitel školy/, Jarmila Písečná, Antonie Motlová, Ludmila Loušová. 

Při organizaci v pořadí již šestého srazu jsme konstatovali, jak ten čas 
mílovými kroky ubíhá a nám zůstávají nejen na školu, ale i na vše prožité 
jen vzpomínky. První dvě setkání spolužáků zorganizovala dvojice  děvčat 
- Bohumila Šimonová /Černá/ a Blanka Horáková /Brabcová/ v jídelně JZD 
a sále hotelu Radnice. Další tři setkání pak spolužáci-fotbalisté Petr Pod-
skalník, Pavel Voráček a Petr Kropáček a to dvakrát v hotelu Mlýn a na-
posledy v roce 2018 v restauraci „U Dubu“. Letošní setkání plánujeme v 
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restauraci „Kufr“ /Černovická hospůdka/ na náměstí
v sobotu 27.května 2023 od 16 hodin odpoledne  

Účast na srazu přislíbil i pan učitel Oldřich Zeman, který učil na základ-
ní škole v Černovicích po absolvování povinné vojenské služby od roku 
1957 až do důchodového věku. Po celou dobu byl i velmi aktivní  v ČSTV, 
tělovýchovné jednotě Sokol Černovice a oddílu kopané. 

Věříme, že u příležitosti významného životního výročí většiny z nás se 
dostaví spolužáci v hojném počtu a že nám bude dopřáno pohovořit a spo-
lečně zavzpomínat nejen na školní léta, ale i na to, co nás v životě potkalo.                          

P. Podskalník

Blahopřání

13. 5. 2023 oslaví 75. jubileum dlouholetý fundo-
vaný funkcionář oddílu kopané a kamarád pan Petr 
Podskalník. Přeji mu třikrát zdraví a osobní spoko-
jenost do dalších let. 

Petr Kropáček
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Život tropí hlouposti a my je fotografujeme 42.

Bude formě také odpovídat obsah ?

Ještě, že obdarovaný netuší do čeho má dárek zabalený

 Jan Podhola
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